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ҚАЗАҚСТАН
ТЕМIРЖОЛШЫСЫ

Актуально

 ХУСЕЙН ОЗХАН, 
 глава ЕБРР в Казахстане

ИНВЕСТИРУЯ В ВЫПУСК      
ОБЛИГАЦИЙ АО «НК «ҚТЖ», 
ЕВРОПЕЙСКИЙ БАНК РЕКОН-
СТРУКЦИИ И РАЗВИТИЯ ПОВЫ-
ШАЕТ УСТОЙЧИВОСТЬ КРУПНОЙ 
ОТЕЧЕСТВЕННОЙ КОМПАНИИ. 
ЭТО ТАКЖЕ СПОСОБСТВУЕТ 
УЛУЧШЕНИЮ РЕГИОНАЛЬНЫХ 
И МЕЖДУНАРОДНЫХ СВЯЗЕЙ 
И БЕЗОПАСНОСТИ ТОРГОВЛИ, 
ПОСКОЛЬКУ СРЕДИННЫЙ КО-
РИДОР ПРЕДЛАГАЕТ ОДНУ ИЗ 
НЕМНОГИХ РЕАЛЬНЫХ АЛЬТЕР-
НАТИВ ДЛЯ ГРУЗОВЫХ ЖЕЛЕЗ-
НОДОРОЖНЫХ ПЕРЕВОЗОК ПО 
МАРШРУТУ КИТАЙ – ЕВРОПА

Выступая на IV Консультативной 
встрече глав государств Централь-
ной Азии, Президент Казахстана 
Касым-Жомарт Токаев отметил, 
что необходимо повышать транс-
портную связанность региона и 
последовательно улучшать условия 
транзита. 

– Даже беглый взгляд на карту гово-
рит об уникальном географическом 
расположении Центральной Азии. 
В новых геополитических реалиях 
роль нашего региона в продвижении 
и развитии трансконтинентальной 
торговли стремительно возрастает. 
В этих условиях Казахстан активно 
развивает Транскаспийский между-
народный транспортный маршрут. 
С 2017 года перевозка контейнеров 
по маршрутам данного коридора 
выросла почти в три раза. Кроме 
того, Казахстан готов участвовать 

в строительстве железной дороги 
Мазари-Шариф – Кабул – Пешавар, 
– заявил Касым-Жомарт Токаев.

Кроме того, Глава государства 
призвал партнеров активнее исполь-
зовать железную дорогу Казахстан 
– Туркменистан – Иран, кратчайший 
маршрут между Восточной Азией 
и странами Персидского залива. 

– В ходе моего недавнего визита 
в Иран состоялся запуск первого 
контейнерного поезда из Казах-
стана в Турцию через территорию 
Туркменистана и Ирана. Это новое 
логистическое решение позволяет 
преодолеть свыше шести тысяч ки-
лометров всего за 12 дней. Выход 
на рынки стран Ближнего Востока 
и Европы могут предоставить ка-
захстанские морские порты Актау 
и Курык. Уверен, такой же позиции 
придерживается и Туркменистан, 
который успешно развивает ин-
фраструктуру порта Туркменбаши, 
– сказал Глава государства. 

СОТРУДНИЧЕСТВО  В  ИНТЕРЕСАХ  РАЗВИТИЯ
Казахстан готов участвовать в строительстве 
железной дороги Мазари-Шариф – Кабул – 
Пешавар. Государство может обеспечить 
бесперебойную поставку материалов верх-
него строения железнодорожных путей и 
предоставить подвижной состав, сообщает 
пресс-служба Акорды. 

Ерлан Абсатов, 
«KAZLOGISTICS» ҚКО бас директоры

ЕЛДЕ ТЕМІРЖОЛ ЖӘНЕ АВТОМОБИЛЬ КӨЛІКТЕРІНІҢ ҚОЗҒАЛЫС ЖЫЛДАМДЫҒЫ  ӘЛІ ДЕ 
ТӨМЕН. ОНЫ АРТТЫРУҒА ӘЛЕУЕТІМІЗ ЖЕТЕДІ. СОНДЫҚТАН ИНФРАҚҰРЫЛЫМДЫҚ 
ЖОБАЛАРДЫ ЖҮЗЕГЕ АСЫРУ БАРЫСЫНДА ОСЫ КӨЛІКТЕРДІҢ БАҒДАРДЫ ЖҮРІП ӨТУДЕГІ 
ОРТАША ЖЫЛДАМДЫҒЫН АРТТЫРУ КЕРЕК.

Перспективы перевозок грузов 
между Казахстаном и Беларусью 
обсудили руководители железнодо-
рожных администраций двух стран на 
встрече с крупными казахстанскими 
экспортерами и грузоотправителями 
в Нур-Султане. 

Наряду с руководством АО «НК 
«Қазақстан темір жолы» и ГО «Белорус-
ская железная дорога» в мероприятии 
приняли участие представители ТОО 
«Тенгизшевройл», Asia FerroAlloys, АО 
«АрселорМиттал Темиртау», «Астык 
Транс», «Каражыра», «Шубарколь 
Премиум» и «Шубарколь Комир». 

Повестка включала вопросы раз-
вития экспортных перевозок между 
Казахстаном и Беларусью, текущих 
показателей и перспектив.  

Во время встречи грузоотправители 
рассказали о положении дел с учетом 
нынешней геополитической ситуации, 
получили ответы на интересовавшие 
их вопросы и в целом позитивно оце-
нили практику проведения подобных 
мероприятий. 

Любовь РОВБА

С УЧЕТОМ 
СИТУАЦИИ

ӨТКЕН 6 АЙДА ҚАЗАҚСТАН 
ТЕМІР ЖОЛЫ АРҚЫЛЫ 

АСТЫҚ ТАСЫМАЛДАНДЫ 

ОСЫ ЖЫЛЫ АСТАНА ЖОЛ 
ДИСТАНЦИЯСЫНДА 

ЖОЛҒА ҚОРШАУ САЛУ 
ЖОСПАРЛАНҒАН                  

БИЫЛ ҚЫЗЫЛОРДА-
ҚАРАӨЗЕК ТЕЛІМІНДЕ 

ЖОЛ  ЖАҢАРТЫЛАДЫ 

МЛН
ТОННА4,5

Эстониялық Eesti Raudtee компа-
ния- сы Қазақстаннан жеткізілетін 
көмір тасымалы үшін жеңілдетілген 
тариф енгізбек. Бұл туралы эстони-
ялық Err.ee басылымы жазды. 

Бұл жоспар сәтті жүзеге асар болса, 
Эстония темір жолы мен порты арқылы 
Қазақстаннан айына 30-50 мың тонна 
көмір тасымалданады. Биыл маусым 
айында Operail мемлекеттік теміржол 
тасымалдаушысы Eesti Raudtee жеке-
меншік кәсіпорнына көмір тасымалы 
үшін қосымша жеңілдіктер енгізу ту-
ралы өтінішпен шыққан еді. Әлі күнге 
дейін Ресей мен Қазақстаннан жететін 
көмір тасымалының транзиті Латвия 
арқылы өтуде. 

Алайда соңғы кездері көмір тран-
зитінің көлемі айтарлықтай азайды. 
Operai Қазақстан көмірін Эстония 
арқылы тасымалдау туралы келіссөздер 
жүргізуде. Eesti Raudtee бағасы жағынан 
Латвия темір жолымен бәсекеге түседі, 
олардың тасымалы тоннасына 6-7 еуро 
құрайды. Operail мемлекеттік тасымал-
даушы Eesti Raudtee компаниясына 
көмір тасығанда инфрақұрылымды 
қолдану ақысын тоннасы үшін әдеттегі 
2,2 еуродан 1,1 еуроға дейін төмендету 
туралы өтінішпен шықты. Eesti Raudtee 
бұл ұсынысты қабыл алды. Eesti Raudtee 
бағалауы бойынша Қазақстан көмірінің 
транзиті теміржол компаниясының 
табысын арттыруы мүмкін. Жеңілдік 
жарты жылға қарастырылған. 

Ұлан ОРАЗ

ЖЕҢІЛДЕТІЛГЕН 
ТАРИФ 
ЕНГІЗБЕК

Айлин БАУРЖАН,
Нур-Султан

Успешное применение муль-
тимодальных логистических 
решений АО «KTZ Express» 
показывает динамичный рост 
в осуществлении регулярных 
перевозок отечественного 
ферросилиция в биг-бэгах 
за рубеж.

Контейнерные поезда фор-
мируются на казахстанской 
станции Жана-Караганда и 
далее по Транскаспийскому 
международному транспорт-
ному маршруту следуют в 
направлении Турции и Грузии. 

По словам Президента РК, нашим 
странам нельзя упускать из виду 
вопросы развития транспортных 
коммуникаций между собой.  В 
настоящее время Казахстан активно 
сотрудничает с Узбекистаном. Запуск 

железнодорожной линии Дарбаза 
– Мактаарал позволит увеличить 
пропускную способность в два раза 
и сократить сроки транспортировки 
грузов в полтора раза. 

Фото Александра ЖАБЧУКА

САНДАР СӨЙЛЕЙДІ:

20,521 КМ

40 КМ

Биыл ел теміржолдарының 550,6 шақырымына күр-
делі жөндеу жоспарланған. Қазіргі таңда бұл көлемнің 
63% немесе 350 км жуығы күрделі жөндеуден өткен. 
Қалғаны –  күшейтілген және орташа, көтерме жөндеу 
сынды жол табанын сауықтыру жұмыстары. Күрделі 
жөндеудей болмағанымен, жөндеудің басқа түрлері де 
жол күтімін жақсартып, қозғалыс қауіпсіздігін қамта-

ЖОЛДАР  ЖАҢАРЫП  ЖАТЫР    
Жаз маусымы – теміржолда тек 
жолаушы тасымалы жанда-
натын маусым ғана емес, жол 
жаңарту жұмыстарының да 
қарқын алатын кезі. Ағымдағы 
жылдың алғашқы жартыжыл-
дығында «ҚТЖ» ҰК» АҚ темір 
жолдар желісінде жөндеудің 
барлық түрлерімен 545,462 км 
жол жаңартылды.

Ислам ТАЛҒАТ,
Нұр-Сұлтан

масыз етуде ролі маңызды.  
Күрделі жөндеу жұмысының 318,9 шақырымы осы 

салаға маманданған  «Integra Construction KZ» және 
«Теміржол жөндеу» жауапкершілігі шектеулі серік-   

тестіктерінің қатысуымен атқарылды. Ал Ағадыр маши-
наландырылған жол дистанциясының күшімен 30,5 км 
жол күрделі жөндеуден өтіп, жаңа келбетке ие болды. 

– Бұдан бөлек, үстіміздегі жылы шаруашылық тәсіл-
мен 70 км жолға күшейтілген орта жөндеу жұмысы 
жүргізілуі тиіс болатын. Бүгінде бұл жұмыс көлемінің 
88% орындалды. Сонымен қатар 23 км жолда жаңа 
материалдармен тұтастай рельс тіреуіші алмастырыл-
са, биылға межеленген қалған 52 км жолда алдағы 
айларда жүргізілмек. 

Сондай-ақ, биыл 164,470 км жолда тұтастай рельс 
табанын алмастыру межеленіп отыр. Қазір бұл жұмыс-                                                                                                                   
тың 68% немесе 111,4 км орындалған. Жөндеу жұмыста-
рының басым бөлігі Қарағанды, Жамбыл магистральдық 
желі бөлімшелеріне қарасты телімдерде жоспарланған. 
Жалпы, 2022 жылға арналған жол жұмыстарының 
барлығы Компанияның  өндірістік бағдарламасы шең-
берінде атқарылып жатқанын айтар едік, – дейді Жол 
және құрылыстар департаменті директорының күрделі 
құрылыс жөніндегі орынбасары Нұрсұлтан Танабаев. 

Жалпы жылдың соңына дейін 1034 км магистраль 
желісін жаңғырту көзделіп отыр. Ұлттық компанияда 
теміржол инфрақұрылымын күтіп ұстауға айрықша 
назар бөлінуде. Өйткені, жол табанын жоспарлы түрде 
жаңғырту жұмыстарының нәтижесінде ғана қозғалыс 
қауіпсіздігі қамтамасыз етіліп, жолаушы және жүк 
пойыздарының жылдамдығы артатыны белгілі.  

Суретті түсірген автор

РОСТ  ИЗМЕРЯЕТСЯ  В  КОНТЕЙНЕРАХ
АО «KTZ Express» демонстрирует динамичный рост 
перевозок опасных грузов в биг-бэгах. По итогам 
семи месяцев текущего года экспорт ферросилиция 
в контейнерах составил 11,5 тысячи тонн. 

– Компания ведет активную 
работу по предоставлению 
индивидуальных решений 
управления цепочками пос- 

тавок и надежных условий, 
отвечающих конкретным 
запросам заказчиков. Так, по 
итогам семи месяцев текущего 

года объем перевезенного 
ферросилиция в контейнерах 
в экспортном направлении 
составил 11,5 тысячи тонн, 
– отметил и. о. председателя 
правления (генеральный 
директор) АО «KTZ Express» 
Аскар Клышбеков.

 Согласно статистическим 
данным за 2021 год, по ука-
занному маршруту экспорти-
ровано около 14 тысяч тонн 
ферросилиция в 507 двад-
цатифутовых контейнерах.  

По словам специалистов, 
перевозка грузов в биг-бэ-
гах – тренд, набирающий 
все большую  популярность. 
В числе его преимуществ  – 
возможность перевозки на 
более дальние расстояния, с 
более высокой скоростью и 
без необходимости перегрузки 
в пути следования. 
Фото Александра ЖАБЧУКА

Инфрақұрылым
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ӨРТ – ТІЛСІЗ ЖАУ

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау

Арсен БАЙЗАҚ,
Жамбыл облысы

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

Маңғыстаудың шет жақтағы, 
халқының басым бөлігі мал 
ұстайтын Жармыш ауылында 
желілік полиция өкілдері мен 
теміржолшылар тұрғындармен 
кездесу өткізді.  

ЖАРМЫШ 
АУЫЛЫНДАҒЫ КЕЗДЕСУ

Жергілікті әкімдік қызметкерлерімен бірге ауылдағы 
үйлерді аралаған олар тұрғындарды теміржолдағы қа-
уіпсіздік ережесімен таныстырып, мал бағуда ескеретін 
жайттарды түсіндірді. Теміржолға жақын жайылған 
төрт түлікке төнетін қауіп-қатер, қарапайым шарттар-
ды елемей, малды қараусыз қалдырудың салдарынан 
мысалдар келтірілді. Биыл, мысалы, Сай-Өтес желілік 
полиция бөлімшесінің қызмет көрсету аумағында 
пойыздар 16 шұғыл тежеу беруге мәжбүр болған. 
12 жағдайда қауіпсіздікке қатер төндірген мал иесі 
анықталып, әкімшілік жазаға  тартылған.

– Өткен жылдың сәйкес мерзімінде  24 рет шұғыл 
тежеу беріліп, 19 мал пойызға басылған еді. Биыл 
тежеулер саны 8 дерекке азайды. Демек, «Теміржол 
көлігі туралы» және басқа да нормативтік-құқықтық 
актілерге сәйкес нұсқаулықтар бойынша мал жаю-
дың ережелерін үздіксіз түсіндіріп,  әкімшілік шара, 
айыппұл туралы ескертулер халыққа аз да болса әсер 
еткен шығар деп ойлаймыз, – дейді Сай-Өтес стан-
циясындағы желілік полиция бөлімшесінің бастығы 
Нұрлыбек Рахметов. 

Суретті түсірген автор  

АЙМАҚ

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау

«Сырт көз – сыншы». Алаш 
елінің рухани астанасы санала-
тын жаңа облыс орталығы Семей 
шаһарында шартараптан сан 
тарау жолдар тоғысады. Әлбетте, 
алыс-жақыннан қатынайтын жо-
лаушылар көп жағдайда пойызды 
таңдайтыны белгілі. Қынжылтар-
лығы сол, әсіресе қыс пен ерте 
көктемде қалаға кіргеннен-ақ 
көзге ұратын жайт – теміржолдың 
қос қапталындағы шашылған 
қоқыс пен үйілген күлтөкпелер. 
Оның көпшілігі жеке сектордағы 
тұрғын үйлерден шығады. Яғни, 
экология мен санитарлық таза-
лық сын көтермейді. Ал оған 
тек жолшылар жауаптыдай-ақ 
өз күштерімен қоқыс жинап, 
жиі-жиі тазалық шараларын 
ұйымдастырады. Бөлімше бас-
шысы Владимир Бабиченконың 
бастамасымен осыған дейін де 
бірнеше мәрте сенбілік өткізіліп, 
желінің қос қапталы, станция 
басы толық тазаланған. Бұл та-
раптағы жұмыстар бөлімшенің 
әкімшілік-шаруашылық бөлімі 
бастығы Бауыржан Бужеевтің 
ұйымдастыруымен ендігі аралықта 
тіптен жиі жүргізілетін болады.

 – Әсіресе, теміржол желісі 
көктей өтетін РСУ-1, «темір жол 
ауданы», желі іргесінде орын 
тепкен көтерме сауда базары 

ЭКОЛОГИЯ

ЖЕЛІ  БОЙЫНЫҢ  ТАЗАЛЫҒЫНА КІМ ЖАУАПТЫ?
Семейлік теміржолшылар алдына көптен қордаланған тағы бір 
мәселе көлденең қойылып отыр. Ол – қалаға кіреберіс желі бойы-
ның қос қапталындағы қоқыс проблемасы. Жаңадан құрылған 
Абай облысының орталығы статусы берілгесін семейліктерге  
жауапкершілік екі есеге артты. Соның ішінде теміржолшыларға 
жүктелер міндет аз емес.  

СЫНАП  БАҒАНАСЫ  +50  ГРАДУС
Оңтүстікте, соның ішінде Жам-
был өңірінде де күн ысып кетті. 
Алдын ала болжамдар бойынша 
алдағы күндері ыстықтың беті 
қайтпайтын сыңайлы. Кейбір 
жерлерде сынап бағанасы 50 
градусқа жеткен көрінеді.   

Бұған алаңдаған жұртшылықтың қаупі 
жоғары. Әсіресе, аптап ыстықта оп-оңай тұтана 
салатын өрт қаупі қашан да бар. Біз де осы 
мәселеге алаңдап, Жамбыл магистральдық 
желі бөлімшесіне қарасты Жамбыл мемлекет-
тік емес өртке қарсы қызметі басшысының 
орынбасары Мұрат Дүйсембиевке қоңырау 
шалып, болат жолдың бойындағы ахуалды 
сұраған едік.   

Мұрат Әубәкірұлының айтуынша, жамбылдық 
өртке қарсы қызмет жасағы 1206 шықырымда 
өрт қаупін қадағалап отыр. Ағымдағы жылдың 
алты айында жүк тасымалы пойызында бір өрт 

оқиғасы орын алған. Ал, қозғалыс құрамында 
үш рет түтіндеу оқиғасы болыпты. Абырой 
болғанда өрттің алдын алған.    

– Негізі, магистральдық желі бөлімшесіне 
қарасты өртке қауіпті аймақ – халық тығыз 
орналасқан Түрксіб-Тараз-Түлкібас аймағы. 
Мамыр айында Шешенқара станциясында 
техника тасымалдап бара жақан жүк пойызын-
да өрт шықты. Сарышаған станциясындағы 
өрт сөндіру пойызы көмекке келіп, тілсіз 
жау ауыздықталды. Бүгінгі күні осы оқиғаға 
қатысты Шу станциясындағы желілік ішкі 
істер бөлімінің мамандары тергеу амалдарын 

жүргізуде, – дейді Мұрат Әубәкірұлы.
Қазіргі күні Тараз, Шу, Сарышаған станцияла-

рындағы өрт өндіру пойыздарының жасақтары 
жергілікті Төтенше жағдайлар департаментінің 
мамандарымен бірге өрттің алдын алу шарала-
рын жүргізуде. Тіпті, ерікті жасақ та құрылған. 
Темір жол  бойындағы станция тұрғындарымен 
өрт қауіпсіздігі жайлы түсінік жұмыстары 
жүргізілуде екен. «Ең бастысы, соңғы күндері 
күннің күрт ысып кетуіне байланысты тәулік 
бойы кезекшілік ұйымдастырылып отыр» дейді 
Мұрат Дүйсенбеков. 

Суретті түсірген автор  

мен «Жансая» сауда кешенінің, 
«Спартак» алаңының маңы, жеке 
секторлардың айналасы тұрмыс- 
тық қалдықтарға жиі толып ке-
теді. Жаңа-Семей станциясының 
аумағы ерекше алаңдатады. 
Қоқыспен күрес теміржолшылар-
дың негізгі жұмысына айналған 
десе де болғандай, – дейді бұл 
орайда Семей ЖТ бөлімшесінің 
әкімшілік-шаруашылық бөлімінің 
мамандары. 

Осыған дейін бөлімше бас-
шылығы қала ішімен өтетін 
және шаһар қақпасы болып 
табылатын темір жолға іргелес 
аумақтарды ретке келтіру бой-
ынша елеулі жұмыстар жүргізді. 
Мәселен, учаскелік полиция 
қызметкерлері желі бойындағы 
жер үйлерді аралап, тұрғындарды 
тұрмыстық қалдықтарды шығару 
бойынша сервистік ұйымдармен 
келісім-шарт жасауға шақырды. 
Сондай-ақ, темір жолға жақын 

орналасқан, өз аумақтарын 
құрылыс материалдары қалдықта-
рынан тұратын күлтөкпелерге 
және стихиялық қоқыс тастай-
тын орындарға айналдырған 
гараж кооперативтерінің, ша-
руашылық кәсіпорындарының 
басшыларымен әңгіме жүргізіл-
ген. Нәтижесінде қалаға кірген 
жолаушылар пойыздарының 
терезесінен қарағандағы көрініс 
әлдейқайда өзгерді. Дегенмен, 
Мұрат Мамырбаев басқаратын 
ПЧ-40 мекемесі теміржолшыла-
рының айтуынша, бұл мәселеге 
нүкте қоюға әлі ерте. Жеке сек-
тордағы тұрғындар әсіресе қысқы 
жылу маусымында желі бойын 
тегін күлтөкпеге айналдырады. 

Сонымен қатар, желінің қос 
қапталындағы ірілі-ұсақты ме-
кемелер басшыларына да тың 
міндеттемелер жүктелген-ді. Олар 
тазалықпен қоса сырлау, көрік-
тендіру жұмыстарын да қатар 

жүргізулері тиіс. Бұл шараларды 
қалалық ішкі істер басқармасына 
қарасты табиғатты қорғау по-
лициясы қадағалайтын болды. 
Ал, теміржол бойын ластап, күл-
қоқыс төккен жеке тұлғаларға 
20 айлық есептік көрсеткіш, ал 
заңды тұлғаларға 30-дан бастап 
100 АЕК-ке дейін айыппұл салу ісі 
әзірге тұшымды нәтиже бермей 
тұр. Тұрғындар теміржол бойына 
қоқысты  ұрланып келіп түнгі 
мезгілде тастап кетеді екен.

– Жолаушылар үшін қалаға кіре-
беріс табалдырықтан басталады, 
яғни кіреберістегі  теміржол бой-
ынан жағымсыз пікір қалыптаспауы 
қажет. Әрине, сенбілік жұмыстарын 
тұрақты жүргіземіз. Қала ішіндегі 
желі бойында әрбір теміржол ме-
кемесіне жүктелген жеке телімдер 
бар. Ақиқатын айтқанда желі 
бойының тазалығы теміржол-
шылардың арқасында ғана әлі де 
болса сақталып тұр, – дейді Семей 
магистральдық желі бөлімшесі 
кадр бөлімінің басшысы Данияр 
Баймағұлов. Бұл әрине әділдікке 
жатпайды. Себебі, шаһар ішін 
көктей өтетін желінің қос қапталы 
қалалық әкімдіктің теңгерімінде 
екендігі белгілі. Әйтсе де, қалалық 
тұрғын үй-коммуналдық шару-
ашылығы бөлімінің мамандары 
мәселені «тұрғындардың ұятына» 
қалдырып, шамалары келмейтінін 
ашық айтады. 

Суретті түсірген автор  

СҰРАҢЫЗ,  ЖАУАП  БЕРЕМІЗ!

– Еңбек демалысының ұзақтығы қолданылатын жұ-
мыс тәртібі және ауысым кестесіне қарамастан, жыл 
сайынғы ақы төленетін еңбек демалысы күндеріне 
сәйкес келген мереке күндерін санамағанда, күнтіз-
белік күн бойынша есептеледі. Еңбек демалысының 
жалпы ұзақтығын есептеу кезінде қосымша еңбек 
демалыстары негізгі еңбек демалысына қосылады. 
2021-2023 жылдарға арналған Ұжымдық шарттың 
6-шы қосымшасында еңбек демалысының ұзақтығы 
лауазымға сәйкес  күнтізбелік күн бойынша қарас- 
тырылады. 

? Жұмыс аптасында 40 сағат және 48 сағат жұ-
мыс істегенде негізгі еңбек демалысы неше 
күн болуы керек? Бұл ретте төлем тек жұмыс 
күндері үшін ғана жүргізіледі ме, әлде күнтіз-
белік күндер арқылы есептеле ме? 

Қызметкерлер сауалына «Қазкөліккәсіп» 
ҚБ еңбек қорғау жөніндегі техникалық бас 
инспекторы Қайрат Мұқанов жауап берді: 

–  Жол монтерлері зиянды және қауіпті еңбек жағдай-
ындағы жұмыс, ауыр деңгейдегі жұмыс, қызметтер мен 
мамандықтар, цехтар, өндірістер тізіміне енгізілген. 
Бұл ретте оларға жыл сайын төленетін қосымша ең-
бек демалысы мен жалақы көлемін арттыру, жұмыс 
уақытын қысқарту құқығы беріледі. Сәйкесінше, бри-
гадирлерге де жол монтерлеріне берілген жеңілдіктер 
көрсетілуі тиіс. Оның үстіне бригадирлер босатылған 
жұмыскерлер емес, яғни олар да монтерлер сияқты 
штатта жұмыс істейді, тіпті кейде олардың орнын 
алмастырады. Сондықтан жол монтерлері пайдала-
натын жеңілдік бригадирлерге де тиесілі.   

   

? Неге жол бригадирлері жол монтерлері сияқты 
жеңілдіктерге ие бола алмайды? Олар да мон-
терлер сияқты үнемі жұмыс істейді емес пе? 

 – Ұлттық компания Басқарма төрағасының 20.03.2019 
ж. 37–Ц бұйрығымен бекітілген «ҚТЖ» ҰК» АҚ өкілдік-
тері мен жұмысшыларын аттестациялау Ережесінде 
біліктілік арттыру бойынша аттестациялық комиссия 
жұмысына жұмысшылардың қатысуы қарастырылған. 
Онда  кәсіподақ басшысы міндетті түрде комиссия 
мүшесі болуы керектігі көрсетілмеген. Демек, комис-
сия құрамына кәсіподақ өкілі ғана емес, керісінше 
жұмысшылар өкілдерінің де кіруі мүмкін.  

? Жұмысшылардың біліктілігін арттыру бойын-
ша аттестациялау кезінде кәсіподақ төрағасы 
комиссия мүшесі болуы міндетті ме? 

– 2021-2023 жылдарға арналған Ұжымдық шарттың 
IV бөлімі 10 тармағы, 13 тармақшасына сәйкес сізге 
3 жұмыс күндік, ақы төленетін қосымша еңбек дема-
лысын алуға болады, алайда бұл ретте материалдық 
көмек беру қарастырылмайды. 

Дайындаған Р. РАХМЕТОВА 

? Туған әпкемнен айрылып қалдым, компания- 
дан қандай көмек алуыма болады?

«Менің туып-өскен жерім – Түлкібастағы 
№114 разъезд. Үйелмелі-сүйелмелі алты 
ұл өстік отбасында. Іргеден тәулік бойы 
дүрсілдеп өтетін пойыздар бізге үйреншікті 
дүние болатын. Білесіз бе, тіпті сол «дүк-
дүк-дүк» еткен пойыз даусынан санамақ 
ойнап, санауды үйрендік, «бір-екі-үш...» деп, 
ол кезде ауыл баласында одан өзге ермек 
те жоқ еді ғой. Бала қиялымыз кейде сол 
пойыздың ішінде кетіп барады немесе сол 
пойызды жүргізіп бара жатады. Тіпті, кейде 
дүрсілдеген пойыз үні 10-15 минутқа үзілсе, 
«не болып қалды екен» деп елеңдейтінбіз», 
– дейді біздің кейіпкеріміз.

«Тау баласы  тауға қарап өседі» демекші, 
есін білгелі болат жолдың бойында өмірін 
өткізіп келе жатқан Жұмабек Байсалыұлы 
ғұмырын теміржолмен байланыстыратынын 
осылай ертеден-ақ білді. Отбасындағы алты 
ұлдың бесеуі теміржолшы болды. Әкелері 
ерте қайтыс болып, жалғыз аналары алты 
бірдей ұлын өсіріп жеткізген екен. 

Өкініштісі, үлкендері Жорабек Жамбыл 

локомотив пайдалану депосында машинист 
болып жүргенде жол апатынан қайтыс болды. 
Жүрек талмасынан өмірі ерте үзілген тағы 
бір бауыры, Әскерилендірілген теміржол 
күзетінің сарбазы Мейірімнің де қазасы 
оңайға соққан жоқ. Дегенмен, «Орнында 
бар оңалар» деген, ұрпақтары өсіп келе 
жатқанына тәубе дейді.

Ал Қалдыбек бүгінде Сұрым станциясында 
жол шебері, Ниятбек Шақпақ станциясының 
бастығы. Тек кенже ұл  Мұратбек әскери 
қызметте. Бүгінде жасы 97-ге келген кейуана 
Қалбүбі ана ұлдарының амандығын тілеп, 
немере-шөберелерінің қызығын қызықтап 
отырған жайы бар.

 1998 жылдан бері Тараз станциясында 
еңбек етіп келе жатқан Жұмабек өз кәсібін 
жақсы көреді. «Шынымды айтайын, басқа 
жұмысқа шақырғандар болды. Бармадым. 
Өзіме осы жұмысым ұнайды. Жанымдағы 
жігіттер де сайдың тасындай іріктелген 
кілең мықтылар» дейді Жұмабек.

 Теміржол – темірдей тәртіпті қажет ететін 
қатал сала. Өйткені, сәт сайын қауіппен 
бетпе-бет келесің. Сондықтан мұнда титтей 
қателіктің өзі кешірілмейді. 

БАЛА ҚИЯЛЫНАН БАСТАЛҒАН ҚАДАМ
Жамбыл жүк тасымалы бөлімшесі 
Тараз станциясының пойыз құрасты-
рушысы Жұмабек Өскенбаев көзін 
ашып көргені теміржол болғасын өзінің 
теміржолшы кәсібін таңдауын табиғи 
заңдылық деп санайды. 

 – Осыдан біраз жыл бұрын, бүгін-ертең 
үйленемін, отау құрамын деп отырған 
жап-жас жігіттің вагон арасында қысылып 
қалып жан тапсырғанын көзіміз көрді. 
Сондықтан, өндірісте сондай қайғылы 
оқиғалар орын алмас үшін теміржолдың 
девизі «екі шоқып, бір қара» болу керек. 
Кейде ауысымға түскенде тәулігіне 10-13 
пойыз құрастырып, шашамыз. Отызға 
жуық адам жұмыс жасаймыз. Бастысы, 
еңбек қауіпсіздігі екенін бір сәт те естен 
шығармаймыз. Сонда жұмыс та жүйелі 
жүреді. Ауысым бастығының жұмысты 
дұрыс ұйымдастырып, жігіттердің өзара 
түсіністікпен жұмыс істей білуіне де көп 
нәрсе байланысты. Бұл тұрғыда біздің 
ұжымдай тату, ауызбіршілікті ұжым аз, – 
деді мақтанышпен Жұмабек.

Суретті түсірген автор

Ерман ӘБДИЕВ,
Тараз
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СТРУКТУРА НОВАЯ – 
ЗАДАЧИ ПРЕЖНИЕ

На минувшей неделе состоя-
лось первое заседание Коми-
тета транспорта и логистики 
при партии AMANAT, создан-
ного совместно с Союзом 
транспортников Казахстана 
«KAZLOGISTICS». 

ПУЛЬС ОТРАСЛИ

ОПАСНО ДЛЯ ЖИЗНИ

Екибастузские железнодорожники совмест-
но с ЛОП на станции Павлодар провели 
профилактические рейды с населением. 
В летнее время эта проблема становится 
еще более актуальной. 

Кадровая политика 

С ЖЕЛЕЗНОЙ ДОРОГОЙ 
ШУТКИ ПЛОХИ!

Профилактическая работа по обеспечению 
безопасности на железнодорожных путях 
среди населения и школьников  регулярно 
проводится на станции Караганда.

В течение учебного года сотрудники станции, пред-
ставители ВЖДО и ЛОВД посещали школы, располо-
женные вблизи узла. Они читали лекции и приводили 
статистику несчастных случаев на железной дороге за 
прошедшее время. 

– Очень важно, чтобы люди знали и помнили, что с 
железной дорогой шутки плохи. Только с начала года 
под колесами поезда в регионе погибли три человека, 
– рассказывает начальник узла Кайрат Адамбеков. – Но, 
к сожалению, жители по-прежнему переходят пути в 
неположенном месте, тем самым подвергая свою жизнь 
опасности.

Печальная статистика должна насторожить как 
несовершеннолетних, так и взрослых, напомнить, 
что только от внимательности и соблюдения строгих 
правил поведения зависит здоровье, а порой и жизнь. 
Под колесами железнодорожного транспорта ежегодно 
получают тяжелые травмы десятки детей и подростков. 
Немало случаев со смертельным исходом. Большинство 
из них приходится на время школьных каникул. Самой 
распространенной причиной травматизма является 
хождение по путям, переход в неустановленных местах.

Взрослым, в свою очередь, не стоит проявлять равно-
душие и закрывать глаза на шалости детей, находящихся 
вблизи железнодорожного полотна. Необходимо помнить, 
что железная дорога – не место для игр.

ЗАСЕДАНИЕ

HR-комитет – профессиональная площадка 
для обмена опытом и обсуждения актуальных 
вопросов внутри группы компаний ҚТЖ. 
Участие в нем дает возможность наладить 
внутреннюю коммуникацию с коллегами 
и узнать о текущих проектах HR, поэтому 
каждое заседание собирает все больше 
заинтересованных участников.  

В этот раз спикерами стали директор 
департамента управления человеческими 
ресурсами АО «НК «ҚТЖ» Сауле Истлеева, 
главный менеджер Дирекции автоматиза-
ции и цифровизации Гульнур Есенбекова, 
директор департамента кадрового админи-
стрирования ЦФО Аяужан Баймаканкызы, 
главный менеджер департамента управления 
человеческими ресурсами Динара Сарсем-
баева. В качестве приглашенного гостя 
выступила президент Координационного 
совета Ассоциации HR-менеджеров, мето-
долог и тренер Центра HR-сертификации 
Гульмира Раисова. 

 – Фокус на повышение эффективности 
работников – тема непростая, но интересная 
и познавательная, – отметил в приветствен-
ном слове Серик Кеулимжаев. – С начала 
года компанией с этой целью произведен 
ряд изменений в системе оплаты труда с 
увеличением заработных плат работников. 
Кроме того, принято решение о приведении 
региональных коэффициентов в соответствие 
с областными. На это потребуется не менее 
22 миллиардов тенге, поэтому с учетом фи-
нансовой нагрузки работа будет проводиться 
в четыре этапа, начиная с текущего года. 

Он подчеркнул, что ҚТЖ – стабильная 
компания, которая постоянно работает над 
повышением социально-бытовых условий 
сотрудников, поощрением и предоставлени-
ем различных льгот, чтобы каждый из них 
чувствовал себя в дружной семье.

В свою очередь директор департамента 
управления человеческими ресурсами АО 
«НК «ҚТЖ» Сауле Истлеева рассказала 
о реализуемой в компании концепции 
совокупного поощрения и влиянии эффек-
тивности персонала на бизнес.

– Совокупное поощрение подразумевает 
вознаграждение, признание заслуг, баланс 
«работа – жизнь», развитие талантов, льготы, а 
также еще один важный элемент – управление 
эффективностью. Концепция помогает понять, 
как стратегия развития, корпоративные цен-
ности, цели и процессы позволяют работникам 
достигать определенных бизнес-результатов 
в работе. Руководители должны знать, как 
раскрыть потенциал работников и как по-
высить эффективность команды, что будет 
отражаться и на поведении, и на бизнес-ре-
зультатах, и на производительности труда. 
Об этом мы будем говорить на сегодняшней 
встрече, – пояснила она.

Обеспечение результативными, надеж-
ными, ответственными сотрудниками, 
приверженными компании и бизнесу, – 
миссия НR. Для этого важно правильно 
определить цели в стратегии развития 
компании, и затем эти цели скаскадировать 

ФОКУС – НА ПОВЫШЕНИЕ ЭФФЕКТИВНОСТИ 
 Как повысить эффективность работников, правильно поставить цели и                     
достигать их, рассказали на очередном онлайн-заседании HR-комитета в АО 
«НК «ҚТЖ» под председательством руководителя аппарата Серика Кеулим-
жаева. Мероприятие объединило свыше 270 работников кадровой службы и 
других подразделений компании из разных регионов страны. 

Любовь РОВБА,
Нур-Султан

В состав новой структуры вошли представители 
АО «НК «Қазақстан темір жолы», а также ассоциаций 
железнодорожных перевозчиков, операторов вагонов, 
национальных экспедиторов, автомобильного, водного 
и авиатранспорта, бизнес-сообщества, министерств 
индустрии и инфраструктурного развития, торговли и 
интеграции, сельского хозяйства. 

Председателем комитета избран депутат Мажилиса 
Парламента Самат Акишев.

На заседании подняты такие острые вопросы отрасли, 
как развитие инфраструктуры, проблемы транзитных 
перевозок из-за геополитической ситуации, разработка 
Стратегии транспортной политики и т. д. Отмечена не-
обходимость принятия комплексных мер по проработке 
новых маршрутов транзита и повышению конкуренто-
способности отечественных перевозчиков. Совместно с 
представителями отрасли, профильными государствен-
ными органами эти вопросы будут прорабатываться и 
держаться на контроле.

Участники сошлись во мнении, что, учитывая выгод-
ное географическое положение, связывающее между 
собой страны Центральной Азии и Европы, Россию, 
Китай, Казахстан мог бы извлекать большие выгоды от 
транспортно-логистической отрасли.  

Махаббат НЕГЕМБАЕВА,
Нур-Султан

Специалисты мостового от-
ряда занимаются капитальным 
ремонтом металлических и 
железобетонных мостов с заме-
ной пролетных строений, труб, 
земляного полотна, инженерных 
и регуляционных сооружений, 
установкой снегозащитных забо-
ров, ремонтом железнодорожных 
переездов. Так, с начала года 
предприятие произвело капи-
тальный ремонт пяти мостов, 
искусственных сооружений на 
дистанциях пути Алтынколь, 
Достык, Алматы, Жамбыл и 
Тюлькубас, принимало участие 
в строительстве скотоизгороди 
на участках Уштобинской и 
Актогайской дистанций пути. 

    КОЛЛЕКТИВ  НАЦЕЛЕН  НА УСПЕХ 
Капчагайский мостоотряд – одно из  лидиру-
ющих предприятий Алматинского региона. С 
начала текущего года из 70 запланированных 
объектов ремонтные работы завершены на 52.  
Более того, коллектив взял обязательства вы-
полнить работы вне плана еще на 62 объектах.

В ТРУДОВОМ 
РИТМЕ

Светлана МОГАЙ,
Караганда

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

С применением специальной 
техники произвело работы по 
очистке и спрямлению русел 
в особо опасных местах Ушто-
бинской дистанции пути. Так-
же на станции Жаланашколь 
осуществило работы по водо-
отводным канавам и очистке 
русла реки Хоргос.  

Рамки деятельности данного 
подразделения достаточно 
разнообразны. Специалисты 
производят окраску, антикорро-
зийную защиту на металлических 
мостах, устраняют последствия 
размыва, участвуют в водоборьбе 
на всех участках Казахстана. 
Они  работали в Есиле, Тоболе, 

третьем – текущие цели на полугодие, квартал 
и т. п. (операционный менеджмент). Когда 
цели поставлены правильно, можно видеть, 
измерять, оценивать результаты, а значит, 
управлять эффективностью сотрудников.

– Мы провели анализ и определили шесть 
типичных ошибок при постановке целей, – 
сообщила Сауле Истлеева. – И первая из них 
– цели не каскадируются: в то время как у 
руководителей наблюдается перевыполнение 
целей, у подчиненных – невыполнение. 

Другая ошибка – 70% целей содержат 
должностные обязанности, хотя между 
этими понятиями не должно быть знака 
равенства. 5% сотрудников не знают и не 
понимают своих целей и задач. К минусам 
также можно отнести ситуации, когда цели 
постоянно перевыполняются всеми работ-
никами подразделений: если такая картина 
наблюдается в течение нескольких периодов, 
значит, либо цели слабые, либо происходит 
некая переоценка. Не бизнес-ориентирован-
ные и нерезультативные цели – тоже часто 
встречающиеся ошибки.

Опыт постановки SMART-целей в филиале 
«Дирекция автоматизации и цифровизации» 
в своем докладе представила резервист 
президентского молодежного кадрового 
резерва Гульнур Есенбекова. 

ТРЕНДЫ В HR
Особый интерес участников вызвало 

выступление приглашенной гостьи Гуль-

миры Раисовой. Рассказывая о личной 
эффективности менеджера, она предложила 
рассмотреть характеристики «поколений» 
населения Казахстана по возрасту и учас- 
тию в рабочей силе. Сегодня поколение 
рабочей силы составляют две основные 
возрастные группы – 41-56 лет (поколе-                                         
ние Х) и 24-40 лет (миллениалы). Поколе-
ние будущей рабочей силы – Z (7-23 года). 
Особенности каждой из этих групп необ-
ходимо учитывать при постановке задач. 
Меняется и парадигма управления. Если еще 
три года назад трендом в HR была работа 
в команде, расширение ее возможностей 
для достижения общей миссии и цели, то 
сейчас на первый план выходит личность – 
это рост, обучение, продуктивность каждого 
отдельного работника.

– Тема благополучия, эмоционального 
опыта сотрудника, взращивания береж-
ного отношения к личной эффективности 
– сегодня тренд в HR. Если это есть, то 
работник сможет выстраивать отношения 
с другими, у него будет мотив и желание 
что-то делать, а значит, быть эффективным. 
Схема «мотивация – обучение – поддержка 
других» универсальна и, по мнению многих 
теоретиков, стоит во главе угла всех изме-
нений, – сказала Гульмира Раисова.

О повышении эффективности через 
дебюрократизацию процессов кадрового 
администрирования рассказала Аяужан 
Баймаканкызы, а Динара Сарсембаева 
подробно остановилась на проведенной 
автоматизации поиска и подбора персонала 
(job.railways.kz).

В завершение HR-комитета состоялась 
панельная сессия «Как правильно ставить 
цели и достигать их», во время которой к 
обсуждению присоединились представители 
бизнес-подразделений: директор департа-
мента стратегии и устойчивого развития 
Айгуль Жолдыбаева, директор филиала АО 
«НК «ҚТЖ» – «Многофункциональный центр 
обслуживания» Мадияр Султанбек и первый 
заместитель генерального директора АО «Пас-
сажирские перевозки» Мурат Торегельдин.

Участники ответили на вопросы HR-коллег, 
поделились секретами личной эффективности 
и инструментами повышения эффективно-
сти работников и подразделения в целом, 
а также сошлись во мнении, что заседание 
очередного HR-комитета прошло продук-
тивно и познавательно.  

– Хочу поблагодарить за возможность 
послушать профессионалов сегодня, за тот 
опыт и знания, которыми они поделились, 
– резюмировала Айгуль Жолдыбаева. 

Мурат Торегельдин обратил внимание 
на то, что у нас в Казахстане HR-функция 
становится профессиональной. 

– Еще 10 лет назад в понимании работода-
теля HR-сотрудник компании был простым 
кадровиком. На самом деле функции HR 
намного шире. Мировой опыт показывает, 
что это большая наука, большие компетенции 
и новые вызовы. Сегодняшний HR-коми-
тет подтверждает соответствие компании 
современным трендам, – отметил Мурат 
Торегельдин.

ТЕМА БЛАГОПОЛУЧИЯ, ЭМОЦИО-
НАЛЬНОГО ОПЫТА СОТРУДНИКА, 
ВЗРАЩИВАНИЯ БЕРЕЖНОГО ОТНО-
ШЕНИЯ К ЛИЧНОЙ ЭФФЕКТИВНОСТИ 
– СЕГОДНЯ ТРЕНД В HR. ЕСЛИ ЭТО 
ЕСТЬ, ТО РАБОТНИК СМОЖЕТ ВЫ-
СТРАИВАТЬ ХОРОШИЕ ОТНОШЕНИЯ 
С ДРУГИМИ, У НЕГО БУДЕТ МОТИВ И 
ЖЕЛАНИЕ ЧТО-ТО ДЕЛАТЬ, А ЗНАЧИТ, 
БЫТЬ ЭФФЕКТИВНЫМ. 

на цели каждого сотрудника. 

СТАВИТЬ ЦЕЛИ ПРАВИЛЬНО
В настоящий момент перед АО «НК «ҚТЖ» 

стоят пять стратегических целей: вывод 
компании из зоны финансового риска и 
обеспечение финансовой устойчивости; 
повышение уровня удовлетворенности 
клиентов; гарантирование безопасности 
движения поездов; повышение эффективно-
сти компании; обеспечение ее устойчивого 
развития. 

Если представить каскадирование целей 
в виде пирамиды, то на ее верхнем уровне 
будут располагаться корпоративные и функ-
циональные КПД на год (стратегический 
менеджмент), на втором – функциональные 
НПД на год (управленческий менеджмент) и на 

По информации работников Екибастузской дистан-
ции пути, жители села Калкаман, расположенного 
вдоль железнодорожных путей, по несколько раз в день 
пересекают железную дорогу на перегоне Карасор – 
Калкаман в несанкционированном месте (на 361-м 
километре пикета 3), тем самым пренебрегают всеми 
правилами и мерами личной безопасности. В начале мая 
машинистом локомотива применено экстренное тормо-
жение, удалось избежать наезда на детей. Совместно с 
представителями ЛОП при проведении расследования 
установлены личности нарушителей. Проведена разъ-
яснительная работа, а на родителей составлен протокол 
об административном правонарушении.

– Вместе с  сотрудниками ЛОП мы регулярно проводим 
рейды на этом участке, часто выявляем по 3-5 фактов 
прогона скота через пути, наблюдается постоянный поток 
местных жителей, в том числе малолетних детей, курсиру-
ющих напрямую через путь, игнорирующих безопасный 
пешеходный переход, расположенный на станции Калка-
ман. С посторонними проводятся беседы, составляются 
протоколы, раздаются памятки «Железная дорога – зона 
повышенной опасности!», «Железная дорога – не место 
для игр», – рассказал председатель профсоюзного коми-
тета Екибастузской дистанции пути Марат Садвокасов. 

Жанара ЖУСУПОВА,
Павлодар

Профилактика

Атбасаре и Караганде, в южных 
точках Казахстана. На участках 
Восточно-Казахстанской области 
мостовикам пришлось приложить 
немало сил и, как говорится, «по-
спорить с природой», а именно 
произвести ремонт и усиление 
берега укрепительной дамбы 
участка Шемонаиха – Усть-Та-
ловка, восстановить защитную 
дамбу у металлического моста 
участка Тишинская – Ленино-
горск, на участках Никельтауской 
дистанции пути специалисты 
мостоотряда умело отражали 
натиск снежной стихии.

К слову, по итогам отраслевого 
соревнования предприятие за-
няло 1-е место, а его директору 
Канату Карбозову присвоено 
звание «Үздiк басшы».

– На свой коллектив я могу 
полностью положиться, только 
совместными усилиями мы до-
биваемся поставленных целей, 
– говорит Канат Сеилханович. 

Капчагайский мостоотряд – это 
единственное специализирован-
ное предприятие по роду такой 
деятельности в Казахстане. Ра-
ботники за 11 лет не допустили 
ни одного случая травматизма, 
нарушений по охране труда и 
технике безопасности.  

Фото автора
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ЖӘДІГЕР

Осыған  орай Жамбыл жүк тасымалы 
бөлімшесінің ұжымы жақсы бастама 
көтеріп, бұған дейін Жамбыл локомотив 
пайдалану депосының ауласында тұрған 
ескі паровозды көне шаһарға тарту етуді 
ұсынып  отыр. Бұл бастамаға депо қыз-
меткерлері де қолдау көрсетуде.

2015 жылы Қазақ хандығының 550 
жылдығын атап өту тұсында Тараз вок-
залы жөндеуден өтіп, айналасы толық 
абаттандырылған. Бүгінгі күні ондағы 
аллеяда тұрған ескерткіштер көздің жауын 
алады. Қаланың бас қақпасы іспетті Тараз 
вокзалынан күнделікті қаншама жолаушы-
лар пойызы өтеді. Қалаға келген-кеткен 
жолаушылар да аллеядағы ескерткіштерге 
қызыға қарап, тамашалайтынын  жер-
гілікті теміржолшылардың өздері айтуда. 
Сондықтан, жамбылдық жеті мыңға жуық 
теміржолшылардың мақтанышы болған 
ескі паровоз Тараз вокзалының алдын-
дағы алаңнан орын алса, көне шаһардың 
көркін одан сайын арттыра түспек. Әрі 
қаланың серпінді дамуына ықпал етіп 

отырған «Қазақстан темір 
жолы» компаниясының оң 
имиджін қалыптастырмақ. Осы ұсынысын 
қала әкімдігіне арнайы хатпен жеткізген 
Жамбыл бөлімшесінің басшылығы, бү-
гінгі күні қалалық сәулет және құрылыс 
бөлімінің мамандары ескерткіш-паровозды 
қоятын орын таңдап жатқанын жеткізді.  
Ал келешекте «көненің көзін»  мәдени 
ескерткіштер тізіміне алу мәселесі де 
қаралмақ.

– Тараз шаһары – бүгінде индустриялық 
және туристік орталыққа айналған тарихи 
қала. Сондықтан біздің ұсынысымызды 
қолдап отырған қала әкімдігіне алғыс 
айтамыз. Енді, тұратын орны анықтала-
тын болса, паровозды алып келіп орнату 
еш қиындық туғызбайды деп ойлаймын. 
Сондай-ақ, облыс орталығында қаншама 
ардагерлеріміз тұрады. Олардың қатарында 
уақытында паровоздың тізгінін ұстаған 
машинистеріміз де бар. Сондықтан, 
көненің көзіне айналған ескі жәдігердің 
локомотив депосының ғана ауласында 

ҚАЛАҒА  ТАРТУ  ЕТПЕК
Биылғы жыл теміржолшылар үшін 
айтулы даталарға бай. Атап айтқанда, 
Қазақстан темір жолының құрылғаны-
на – 25 жыл, Салалық теміржолшылар 
кәсіподағына 30 жыл толып отыр. 

Көптің ықыласына ие болып, сенімге 
сай болу тіпті де оңай емес. Сондықтан 
ол кез келген адамға үлкен жауапкер-
шілік жүктейді. Жанарыс та ұжымның 
сүйіспеншілігіне бірден бөлене қалған 
жоқ. Керкелмес бекеті, Сұлутөбе мен 
Бірқазан станцияларында СОБ элек-
тромеханигі болып жұмыс жасап 
жүріп кәсібінің қыр-сырын игеруге 
ұмтылған жастың елгезек талабы 
бәріне ұнайтын, аға буын әріптестері 
оны баласындай еркелетіп, білмегенін 
үйретуден жалықпайтын.  

Қызылорда агротехникалық колледжін 
бітіріп, СОБ электромонтері болып 2017 
жылы жұмысқа кіріскеннен бастап осы 
күнге дейін ескерту не сөгіс алып көзге 
түскен емес. Сонымен қатар, дистанция- 
да өтетін спорттық жарыстардың бел 
ортасында жүретін Жанарыс шеберлігін 
арттырып, соңғы жылдары компания 
бойынша өткізілетін турнирлерде аймақ 
намысын қорғап жүрген жастың бірі 
ретінде танымал болуда.   

– Биыл Компанияның 25 жылдық ме-                                    
рейтойына орай өткізіліп жатқан спорттық 
жарыстарға «ШЧ-39» командасы құрамында 
қатысып, жүлделі орындарды иеленіп 
жүрміз. Әрине, бірінші кезекте кәсіби 
жұмысыма адал болып, біліктілігімді арт-
тыруды мақсат тұтамын. Спорт – екінші  
кезекте. Дистанция атынан бірнеше рет 
электромеханиктер сайысына қатысып, 
біршама тәжірибе жинақтадым, – дейді 
Жанарыс Уәлиханұлы.

Спорт екінші орында дегені жас жі-

гіттің өз мамандығына, кәсібіне деген 
жауапкершілігі мен адалдығын паш етсе 
керек. Білетініміз, ол жастайынан спорт 
мектебінде білім алып, таңдауын да сол 
саламен байланыстыруды мақсат еткен 
көрінеді. Бірақ, өсе келе теміржол саласын 
таңдапты. Колледжді қызыл дипломмен 
бітірген.  

– Нағашыларым түгел теміржолшылар 
болды. Спортпен кез келген кәсіпті игеріп 
қосымша айналыса беруге де болады, 
тұрақты да беделді сала, жұмыс әрқашан 
табылатын сұранысқа ие мамандық де-
ген үлкендердің ақылымен осы кәсіпті  
таңдағаныма, Қазақстан темір жолындай 
алып компанияның бір кірпіші болып 
қаланғаныма еш өкінбеймін, – дейді 
ҚТЖ-мен түйдей құрдас жігіт.  

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, 
Керкелмес бекеті

Суретті түсірген автор

ЖАНАРЫС – ҰЖЫМ МАҚТАНЫШЫ
Қызылорда магистральдық желі бөлімшесіне қарасты 
Қызылорда белгі беру және байланыс дистанциясының 
электромеханигі Жанарыс Атаханов осыдан аттай 25 жыл 
бұрын Қызылорда қаласында дүниеге келген екен. Бүгінде 
байланысшылар ұжымының мақтанышы.

Осы күнге дейін 12 станцияны аралаған 
консультациялық-диагностикалық пойыз 
мамандары 7032 тұрғынға қабылдау жасады, 
оның ішінде 2693 бала бар. 

Жылда дәстүрлі түрде ұйымдастырылатын 
жобаны «Самұрық-Қазына» АҚ компаниялар 
тобының атынан «Samruk-Kazyna Trust» 
әлеуметтік жобаларды дамыту қоры ҚР Ден-
саулық сақтау министрлігінің қолдауымен, 
«Қазақстан темір жолы» компаниясымен 
бірлесіп іске асырып отыр. Теміржолшылар 
тарапынан медпойызда барлық жағдай 
жасалған. 

Медицина қызметкерлері мүмкіндігінше 
көп пациент қабылдауға, оларды тексеруге, 
ем тағайындауға және қажет болған жағдайда 
аудандық немесе облыстық ауруханаларға 
жолдама беруге тырысты. Ауылдағы тұрғын-
дардың дені терапевт дәрігердің көмегіне 
жүгінген. Сонымен қатар, офтальмолог 
және невропатолог мамандардан көмек 
сұрағандар да аз емес. Дәрігерлердің ай-
туынша, 11 кіші хирургиялық операция 
жасалған. Оның ішінде тіс жұлу, балаларды 
сүндеттеу оталары бар.  Ақтөбе облысының 
тұрғындары медициналық пойызды қашан 
да тағатсыздана күтеді.   

 «Бүгін мен «Жәрдем» медициналық пойы-
зының окулист дәрігеріне тексерілуге келдім, 
өйткені көзім көрмей барады. Ол денсаулық 
жағдайымды мұқият қарап, көз қысымын 
өлшеген соң ем тағайындады. Дәрігерден 
кеңес алғаныма өте қуаныштымын. Алыс 
аймақтарға дәрігерлердің өз аяғымен келіп, 
көмек көрсеткені қандай керемет, әсіресе 
ақылы тексерілуге мүмкіндігі жоқ адамдар 
үшін өте сауапты іс. Мұнда барлық маман, 
тіпті УДЗ және ЭКГ бар», – деп Темірбек 

Медпойыз
ЖЕТІ МЫҢНАН АСТАМ АДАМҒА
ҚЫЗМЕТ КӨРСЕТТІ 
Нұр-Сұлтан қаласынан шыққан «Жәрдем» пойызы шілдеде 

бір ай бойы Ақтөбе облысын аралады. 29 маусымнан жұмы-
сын бастаған көшпелі емхана шалғайдағы станциялар мен 
оларға жақын орналасқан елді мекен тұрғындарын тегін 
медициналық тексеруден өткізді. 

Трудовую деятельность 
после окончания Алматин-
ского института инженеров 
железнодорожного  транспор-
та Жангельды Байсаринов 
начал дежурным на станции 
Семипалатинск. Новый виток его дея-
тельности, уже после службы в армии, 
начался на Капчагайском комбинате 
хлебопродуктов в качестве составите-
ля поездов. Позже занимал должность 
старшего мастера транспортного цеха. С 
сентября 1995 года работал дежурным на 
станции Илийская, а позже был назначен 
начальником этой станции. В мае 1998 
года переведен начальником агентского 
пункта «Капчагай», а в феврале 1999-го 
коммерческим ревизором. Далее был 
начальником отдела ревизии – замести-
телем директора по Южному региону ЦМ. 
В связи с реорганизацией его назначили 
коммерческим ревизором, старшим 
коммерческим ревизором по Южному 

региону. В настоящее время Жангельды 
Масалимович работает коммерческим 
ревизором в Алматинском отделении гру-
зовых перевозок. Именно здесь в полной 
мере раскрылся его талант грамотного 
руководителя, превосходного организа-
тора. Именно здесь он смог реализовать 
свои профессиональные навыки, обладая 
широким багажом знаний в области 
перевозок, тарифной политики. 

В свою очередь, коллег подкупает обаяние 
и интеллект Жангельды Масалимовича, 
направленные на создание прочных пози-
ций в коллективе. Они характеризуют его 
как специалиста, прекрасно владеющего 
искусством менеджмента, великолепного 
аналитика в области грузовых перевозок, 
знатока техники переговоров. По итогам 

ТАЛАНТ,  ПОМНОЖЕННЫЙ  НА  ОБАЯНИЕ
Яркая, неординарная личность, человек, за плечами которого 
богатейший опыт работы, навыков и профессионального 
мастерства. Это в полной мере относится к коммерческо-
му ревизору Алматинского отделения грузовых перевозок 
Жангельды Байсаринову.

К полудню в субботу недалеко 
от здания вокзала Оскемен-1 
собралось несколько машин в 
ожидании приезда микроавто-
буса из Семея, а именно через 
этот город лежал обратный 
маршрут юных экскурсантов в 
Усть-Каменогорск из Нур-Султа-
на. Рядом в парке на скамейках 
расположились железнодорож-
ники. Многие пришли встречать 
детей целыми семьями. 

– Ждем возвращения сына 
Алинура, ему семь лет, впер-
вые уехал из дома. Он самый 
маленький среди тех, кто по-
ехал на экскурсию. Скучал, 
конечно. Мы постоянно были 
на связи, – рассказала бабушка 
маленького путешественника 
Нургамила Казиолдановна. – 
Считаем, что хорошую поездку 
организовали для наших детей. 
Дети заинтересованы. 

Отец Алинура, Ерзат Куатбер-

ЭКСКУРСИЯ  В СТОЛИЦУ – ЭТО КРУТО!
Дети, чьи родители трудятся на предприятиях же-
лезной дороги Защитинского региона, вернулись в 
Усть-Каменогорск с экскурсии по столице. Они провели 
в Нур-Султане несколько насыщенных яркими событи-
ями дней, которые наверняка запомнятся им надолго. 

Жүргенов ауылының тұрғыны Рахима 
Баянова өз әсерімен бөлісті.

Медициналық пойыздың бас дәрігері 
Айнұр Егінбаева облыста жүргізілген 
жұмыстарымен бөлісті: «Дәрігерлер 
Бегімбет станциясында 1933 жылы 
туған тұрғынға екінші рет тексеру 
жүргізді. Алғаш рет кейуананы 2019 
жылғы сапар кезінде тексерген едік. Ол 
кезде 89 жастағы Шайкен Бақытжано-
ваның жамбас сүйегі сынған болатын. 
Биыл науқастың қызы хабарласып, 
анасының денсаулығын тексеріп 

беруді сұрады. Біз ападан анализ алып, 
бірінші науқастың жүрегін тексердік. 
Сосын оны хирург, травматолог, кар-
диолог, терапевт қарап, қажет ем-дом 
жазып берді. Шайкен апа медицина-
лық пойыз дәрігерлеріне  ақ батасын 
беріп, ризашылығын білдірді. Одан 
бөлек Ақтөбе облысында созылмалы 
простатит, тізе буынының артрозы, 
варикоз, омыртқа остеохондрозы, 
қан қысымы, холецистит, панкреатит, 
цистит, аллергиялық ринит, созылмалы 
фарингит және отит, сондай-ақ тері 
аурулары өте жиі кездеседі».

«Жәрдем» мамандандырылған ме-
дициналық пойызы бүгін Батыс Қа-
зақстан облысындағы Семиглавый 
Мар станциясында жұмысын бастады. 
9 тамызға дейін БҚО-ның 9 станциясын 
аралайды. 25-26 шілде Тасқала, 27-28 
шілде Дерқұл, 29-30 шілде Переметная, 
31 шілде мен 1 тамыз Белес, 2-3 тамыз 
Жайық, 4-5 тамыз Алғабас және 6-7 
тамыз Амангелді станцияларында 
болып, 8-9 тамыз аралығында Шың- 
ғырлау бекетінде өз жұмысын аяқтайды. 

Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе 
Суреттерді түсірген автор

 

работы за прошлый год он выявил и взыс- 
кал на станциях недобор сбора в сумме 36 
714 325 тенге. 

Одним из важных аспектов в работе Жан-
гельды Масалимович считает повышение 
знаний у работников, для чего проводит 
технические занятия в структурных под-
разделениях, с поездными диспетчерами 
по перевозке негабаритных, тяжеловесных, 
длинномерных и опасных грузов. Прини-
мает участие в многочисленных учениях 
по погрузке инженерной и специальной 
техники с МО РК и МЧС РК.  Как грамотный 
специалист был привлечен для участия в 
ликвидации последствий сходов, пожаров 
и других случаев нарушений безопасности. 

Принимал участие в претензионных 
совещаниях по несохранным перевозкам 
стран СНГ и Балтии, в рассмотрении спор-
ных дел на суммы свыше 100 миллионов 
тенге, где успешно защищал интересы не 
только Алматинского отделения ГП, но и 
в целом АО «НК «ҚТЖ». Имеет благодар-
ственные письма от ЦСЖТ и стран СНГ 
за высокую организацию в проведении 
данных мероприятий. 

За добросовестный труд на железнодо-
рожном транспорте Жангельды Байсаринов 
имеет многочисленные награды. 

Елена КОЛДАСБАЕВА,  Алматы 
Фото автора

тұрмай, қаланың көрнекі жерінде тұрғаны 
дұрыс деп шешім қабылдадық, – дейді 
«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС Жамбыл 
бөлімшесі филиалының директоры Мол-
дахмет Қожабеков.

– Қала қақпасы саналатын вокзал ал-
дында теміржолшылар еңбегіне қатысты 
символдың болуы – өте қажет дүние. 
Расында, еліміздегі теміржол тартылған  
қалалардың көбінде вокзал алдына осын-
дай паровоз ескерткіштерін көреміз. Бұл 
– тарих! Ал тарих ұмытылмауға тиіс. Біздің 
өңірде қаншама теміржолшылар буыны 
қалыптасты, қаншама династиялар өсіп 
шықты. Кешегі Түркістан-Сібір, мұндағы 
Шу-Мойынты, бүгінгі Отар-2  жол құрылы-
сына қатысқан теміржолшылар құрметіне 
ескі паровоздың вокзал алаңынан орын 
алғаны – құптарлық іс, – дейді  Жамбыл 
бөлімшесінің жүк тасымалын ұйымдастыру 
бөлімінің басшысы Болат Әбдуов.

Ерман ӘБДИЕВ, Тараз 
Суретті түсірген автор

тельности Нур-Султана. И даже 
при помощи взрослых испекли 
пиццу на кухне столичного 
ресторана! 

С детьми встретился пред-
седатель ОО «Казпрофтранс» 
Оразгали Ахметбаев и поздравил 
их с Годом детей и 30-летием 
профсоюза отрасли. 

К слову, средства на поездку 
выделил ОО «Казпрофтранс». 
Как рассказал сопровождавший 
детей председатель первичной 
профсоюзной организации узла 
станции Оскемен-1 Берикхан 
Тлеужанов, на экскурсию в сто-
лицу поехали дети из неполных, 
многодетных семей железно-
дорожников, представителей 
ведущих профессий. Некоторые 
из юных путешественников 
были активными участниками 
конкурсов и викторин, органи-
зованных профсоюзом. Родители 
за их поездкой могли наблюдать 
постоянно, через созданный 
в мессенджере WhatsApp-чат, 
рассматривать фотографии, 
на которых были запечатлены 
радостные, сияющие лица их 
детей, полных впечатлений от 
экскурсий по столице.

Ольга УШАКОВА, 
Усть-Каменогорск

Фото автора

генов, трудится помощником 
машиниста в оборотном локо-
мотивном депо на станции Ку-
мыстау. Из города Серебрянска 
мальчика приехали встречать 
всей семьей. 

– Дочку Ажар отправляли, ей 
девять лет, – поделился Нуржан 
Тусупов из Оскеменской дистан-
ции пути. –  Она очень довольна 
поездкой. Рассказывает, что 
программа была прекрасной. 

Она самостоятельно поехала в 
первый раз.

20 детей работников пред-
приятий железной дороги из 
Защитинского региона в воз-
расте от 7 до 12 лет ездили 
на экскурсию в Нур-Султан с                         
19 по 22 июля. Они побывали 
на Байтереке, в Национальном 
музее Казахстана, океанариуме, 
поплавали в бассейне. В общем, 
посетили многие достопримеча-


